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 آثار الإصلاحات الاقتصادية على التعليم والتدريب الفني والمهني في الجمهورية اليمنية

Abstract: Economic reforms are critical for addressing the challenges of workforce development and unemployment in developing 

countries. In the Republic of Yemen, economic reforms have significantly influenced the Technical and Vocational Education and Training 

(TVET) sector, which plays a pivotal role in equipping individuals with employable skills. This study examines the impact of economic 

reforms on the TVET system in Yemen, focusing on funding, infrastructure, curriculum development, and accessibility. The findings 

highlight the opportunities and challenges posed by economic reforms and propose strategies to improve the responsiveness of the TVET 

system to labor market demands. 
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النامية. وفي الجمهورية اليمنية، أثرت الإصلاحات الاقتصادية  تعتبر الإصلاحات الاقتصادية ضرورية لمعالجة تحديات تنمية القوى العاملة والبطالة في البلدان الخلاصة :
س هذه الدراسة تأثير الإصلاحات بشكل كبير على قطاع التعليم والتدريب الفني والمهني، والذي يلعب دورًا محورياً في تزويد الأفراد بالمهارات التي يمكن توظيفها. تدر

والمهني في اليمن، مع التركيز على التمويل والبنية الأساسية وتطوير المناهج وإمكانية الوصول. تسلط النتائج الضوء على  الاقتصادية على نظام التعليم والتدريب الفني
 .ات سوق العملالفرص والتحديات التي تفرضها الإصلاحات الاقتصادية وتقترح استراتيجيات لتحسين استجابة نظام التعليم والتدريب الفني والمهني لمتطلب

 التعليم والتدريب الفني والمهني، الإصلاحات الاقتصادية، تنمية القوى العاملة، الشراكات بين القطاعين العام والخاص، اليمن الكلمات المفتاحية :

 د. عبده سعيد الصنعاني  

 التربية الخاصةأستاذ مشارك في قسم 
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Introduction المقدمة  
The Republic of Yemen has faced prolonged economic challenges due to political instability, 

conflict, and global economic pressures. Economic reforms, often driven by international financial 

institutions, aim to stabilize the economy, restructure public spending, and promote private sector 

growth. These reforms have direct implications for education systems, particularly Technical and 

Vocational Education and Training (TVET), which serves as a bridge between education and 

employment. 

TVET is crucial for providing individuals with practical skills that align with labor market 

needs, especially in economies with high unemployment rates and limited industrialization. In 

Yemen, the effectiveness of TVET has been influenced by economic reforms that affect funding, 

institutional capacity, and the alignment of training programs with market demands. 

الاساااتر ار ال اااياسااا  والصااا ا  وال ااا و  واجهت الجمهورية اليمنية تحديات اقتصاااا ية لةولة ب ااا    د  

الاقتصاااا ية المالميةت وتهدلإ احاااالاقات الاقتصاااا يةو الت  ترو  ا مال اا الماسااا اااات المالية الدوليةو  ل  اساااتر ار 

الاقتصااا  و  ا ه  ية ة احاقاا الما  وتمزيز امو الرةا  الصا ت وله ا احااالاقات  مار ل اعاا ه     ااتمة التم ي و 

 تم ي  والتدري  القن  والمهن و ال ي يممل كج   بين التم ي  والتوظيفتوخااة ال

ا بالغ الأ مية لتزويد الأف ا  بالمهارات المم ية الت  تتوافق لع اقتياجات  يمد التم ي  والتدري  القن  والمهن  ال ا

ف  اليمنو تأم ت فمالية ساااوا المملو وخاااااة ف  الاقتصاااا ات  ات لمدلات ال ةالة الم تقمة والتصااانيع المحدو ت و

التم ي  والتدري  القن  والمهن  باحااالاقات الاقتصااا ية الت  تام      التمويل والردره الماساا ااية ولواجلة ب ال  

 التدري  لع لتة  ات ال وات

Results and discussion النتائج والمناقشة 
One of the significant impacts of economic reforms in Yemen has been the reduction in public 

funding for education, including TVET. Fiscal austerity measures, introduced as part of structural 

adjustment programs, have led to budget cuts for vocational training centers and technical 

institutions. 

• Impact on Infrastructure: Many TVET institutions struggle to maintain facilities and 

acquire necessary equipment due to funding shortages. This hinders the delivery of practical 

training, which is central to TVET programs. 

• Teacher Shortages: Reduced budgets have also affected teacher recruitment and 

professional development, resulting in a lack of qualified instructors in vocational fields. 

Studies indicate that insufficient public investment in TVET has weakened its capacity to meet 

the growing demand for skilled labor [1]. 

Economic reforms have encouraged greater private sector participation in education, including 

TVET. Private institutions and public-private partnerships (PPPs) have emerged to fill the gaps left 

by reduced public funding. 

• Opportunities: Private sector involvement has introduced more specialized and demand-

driven training programs, particularly in fields like information technology, construction, and 

agriculture. 

• Challenges: Private TVET institutions are often inaccessible to low-income students due to 

high tuition fees, exacerbating inequality in access to technical education. 

Research [2] highlights the need for regulatory frameworks to ensure quality and equity in 

private sector contributions to TVET. 

Economic reforms have emphasized the need to align TVET curricula with labor market 

demands to address skills mismatches. Efforts have been made to modernize training programs by 

incorporating emerging technologies and industry-specific skills. 

• Labor Market Relevance: Initiatives to engage employers in curriculum design have 

improved the relevance of TVET programs, equipping students with skills that are directly 

applicable to the workplace. 

• Global Trends: Reforms have also encouraged the adoption of competency-based training 

models, which focus on measurable skill outcomes rather than theoretical knowledge. 

However, challenges remain in implementing these changes consistently across all TVET 

institutions due to resource constraints and limited coordination between stakeholders [2]. 

Challenges 

1. Economic Instability: Ongoing economic and political instability in Yemen undermines the 

sustainability of reforms and limits investment in TVET. 

2. Inequality in Access: Economic reforms have inadvertently widened disparities in access 

to TVET, particularly for rural and low-income populations. 

3. Lack of Data: The absence of reliable labor market data makes it difficult to assess the 

effectiveness of TVET programs and adapt them to evolving needs. 

Opportunities 

1. Youth Employment: Strengthening the TVET sector can play a critical role in addressing 

Yemen’s high youth unemployment rate by equipping young people with marketable skills. 

2. International Support: Multilateral organizations, such as the World Bank and ILO, provide 

funding and technical assistance to support TVET reforms in Yemen. 

3. Technological Integration: Leveraging digital technologies in TVET delivery can enhance 

access to training and improve learning outcomes. 

التم ي  كان اقد التأمي ات المهمة للإالاقات الاقتصا ية ف  اليمن  و خقض التمويل الما  ل تم ي و بما ف   لك 

والتدري  المهن  والترن ت ا ت تدابي  الترشف المال و الت  ت  ترديمها كجزج لن ب ال  التةيف الهية  و  ل  خقض 

 ليزااية ل اكز التدري  المهن  والماس ات القنيةت

لم افق التأمي      ال نية الأساسية: تةافح المديد لن لاس ات التم ي  والتدري  المهن  والترن  ل حقاظ     ا •

والحصول     الممدات اللازلة ب    ارص التمويلت و  ا يميق تردي  التدري  المم  و و و ال  اساس  ل  ال  التم ي  

 والتدري  المهن  والترن ت

ا     توظيف المم مين والتةوي  المهن و لما ا ى  ل  ارص  • ارص المم مين: ام ت الميزاايات المصق ة اي ا

 المجالات المهنيةتالمدربين الما  ين ف  

تشي  الدراسات  ل  ان الاستثمار الما  مي  الةاف  ف  التم ي  والتدري  المهن  والترن  اضمف قدرته     

 [ت1ت  ية الة   المتزايد     الممالة الما  ه ]

  عجمت احالاقات الاقتصا ية لشاركة الرةا  الصا  بشةل اك   ف  التم ي و بما ف   لك التم ي  والتدري

المهن  والترن ت ظه ت الماس ات الصااة والش اكات بين الرةا ين الما  والصا  ل د القجوات الت  خ قها ااصقاض 

 التمويل الما ت

ا ولدفو ة بالة  و وخااة  • الق  : لرد ا ى  ع اك الرةا  الصا   ل    خال ب ال  تدري ية اكث  تصصصا

 لزرا ةتف  لجالات لثل تةنولوجيا المم ولات وال ناج وا

التحديات: مال اا لا تةون لاس ات التم ي  والتدري  المهن  والترن  الصااة مي  لتاقة ل ةلاب لن  وي  •

 الدخل المنصقض ب    ال سو  الدراسية الم تقمةو لما يا ي  ل  تقاق   د  الم اواه ف  الواول  ل  التم ي  القن ت

[ ال وج     الحاجة  ل  ا   تنتيمية ل مان الجو ه والم اواه ف  ل ا مات الرةا  2] الدراسةت  ط 

 الصا  ف  التم ي  والتدري  المهن  والترن ت

لرد اكدت احالاقات الاقتصا ية     الحاجة  ل  لواجلة لنا   التم ي  والتدري  المهن  والترن  لع لتة  ات 

المهاراتت وقد بُ لت جهو  لتحديث ب ال  التدري  لن خلال  ل  الترنيات الناعئة سوا الممل لممالجة  د  التوافق بين 

 والمهارات الصااة بالصنا ةت

ا مية سوا الممل: ا ت الم ا رات ال الية  ل   ع اك ااحاب الممل ف  تصمي  المنا    ل  تح ين ا مية  •

 ات الت  يمةن تة يرها ل اع ه ف  لةان المملتب ال  التم ي  والتدري  المهن  والترن و وتزويد الةلاب بالمهار

ا ا تما  اما ج التدري  الرائمة     الةقاجهو والت  ت كز      • الاتجا ات المالمية: عجمت احالاقات اي ا

 اتائ  المهارات الراب ة ل رياس بدلاا لن المم فة النت يةت

 ق ف  جميع لاس ات التم ي  والتدري  ولع  لكو لا تزال  ناك تحديات ف  تنقي    ا الت يي ات بشةل لت

 [ت2المهن  والترن  ب    قيو  الموار  والتن يق المحدو  بين ااحاب المص حة ]

 التحديات

 د  الاستر ار الاقتصا ي:  ن  د  الاستر ار الاقتصا ي وال ياس  الم تم  ف  اليمن يروض استدالة  ت1

 المهن  والترن تاحالاقات ويحد لن الاستثمار ف  التم ي  والتدري  

 د  الم اواه ف  الواول: لرد ا ت احالاقات الاقتصا ية  ن مي  قصد  ل  توسيع القجوات ف  الواول   ت2

  ل  التم ي  والتدري  المهن  والترن و وخااة بالن  ة ل  ةان ال يقيين ولن  وي الدخل المنصقضت

لصم  تريي  فمالية ب ال  التم ي  والتدري  ارص ال يااات:  ن مياب بيااات سوا الممل الموموقة يجمل لن ا ت3

 المهن  والترن  وتةييقها لع الاقتياجات المتةورهت

 الفرص

ا ف  لمالجة لمدل  ت1 ا قاسما تش يل الش اب: يمةن ان ي م  تمزيز قةا  التم ي  والتدري  المهن  والترن   ورا

 رات الراب ة ل ت ويقتال ةالة الم تقع بين الش اب ف  اليمن لن خلال تزويد الش اب بالمها

الد   الدول : ترد  المنتمات المتمد ه الأ  الإو لثل ال نك الدول  ولنتمة الممل الدوليةو التمويل والم ا ده  ت2

 القنية لد    الاقات التم ي  والتدري  المهن  والترن  ف  اليمنت

والتدري  المهن  والترن  يمةن ان التةالل التةنولوج :  ن الاستقا ه لن الترنيات ال قمية ف  تردي  التم ي   ت3

 يمزز الواول  ل  التدري  ويح ن اتائ  التم  ت

Conclusion  الخاتمة 
Economic reforms have had a profound impact on the TVET sector in Yemen, 

shaping its funding, accessibility, and alignment with labor market demands. While 

reforms have introduced opportunities for private sector involvement and curriculum 

modernization, challenges such as reduced public funding and inequality in access 

persist. By addressing these challenges and leveraging the opportunities presented 

by reforms, Yemen can strengthen its TVET system and enhance its contribution to 

workforce development and economic recovery. 

لرد كان للإالاقات الاقتصا ية تأمي   ميق     قةا  التم ي  والتدري  المهن  والترن  ف  اليمنو قيث سا مت 

ا  ف  تشاااةيل تموي ه و لةااية الوااااول  ليه ولواجلته لع لتة  ات ساااوا المملت وف  قين قدلت احاااالاقات ف ااااا

لمشاااااركة الرةا  الصا  وتحديث المنا   الدراساااايةو  لا ان التحديات لثل ااصقاض التمويل الما  و د  الم اااااواه ف  

  ا احالاقاتو الواول  ل  التم ي  لا تزال قائمةت ولن خلال لمالجة   ا التحديات والاستقا ه لن الق   الت  توف

يمةن ل يمن تمزيز اتااا  التم ي  والتاادرياا  المهن  والترن  وتمزيز ل ااااااااا متااه ف  تنميااة الروى المااال ااة والتماااف  

 الاقتصا يت
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